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جناب آقای آلهویردی قوتانلو درکاهی
خبر درگذشت خواهر  گرامی تان موجب تاثر و تالم خاطر گردید. ضمن عرض 
تسلیت، برای آن عزیز سفر کرده آرامش ابدی و علو  درجات و برای حضرتعالی 

و سایر بازماندگان صبر و شکیبایی از درگاه ایزد منان مسئلت می نمایم.
مهرداد  تیموری

»مهار موج چهارم

 کرونا در یک نگاه«

صفحه 8

غرش  شیرهای  جنوب

در فقدان فوتبالی ها؛

مدیر خوب؟
 لطفا سوال بعدی...
صفحه 7

تیم فولاد برای صعود به دور گروهی لیگ قهرمانان آسیا کار سختی نداشت 
و موفق شد با ارائه یک بازی زیبا و کاملا برتر با نتیجه چهار بر صفر العین را 

شکست دهد.
نماینده ایران در مرحله پلی آف رقابت های لیگ قهرمانان آسیا، شب گذشته و 
از ساعت 20:20 در استادیوم پرنس فیصل بن فهد شهر ریاض به مصاف العین 
امارات رفت تا آخرین تیم حاضر در گروه چهارم مشخص شود. شاگردان نکونام 
برای پیروزی در این دیدار کار دشواری نداشتند و موفق شدند با گل های 
حردانی، شیمبا )2( و پاتوسی العین را با نتیجه سه بر صفر شکست داده و با 

تیم های النصر عربستان، السد قطر و الوحدات اردن همگروه شود.
شاگردان »جواد نکونام« با پیروزی 4 بر صفر در این دیدار، انتقام شکست 6 بر 

یک استقلال را از این تیم گرفتند.
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خبر

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، لایحه حفظ 
کرامت و حمایت از زنان برابر خشونت را مطالبه عمومی 
لایحه  مقننه  قوه  می رود  انتظار  گفت:  و  کرد  توصیف 
مشترک قوه قضاییه و دولت را هر چه سریع تر اعلام وصول 

و به آن رسیدگی کند.
معصومه ابتکار با اشاره به ارائه »لایحه حفظ کرامت و 
حمایت از زنان در برابر خشونت« به مجلس گفت: با گذشت 
۹۰ روز از ارسال این لایحه به مجلس شورای اسلامی، هنوز 
اعلام وصول نشده و به سرنوشت یازده لایحه دیگر دچار 
شده است که این جای تأسف دارد. معاون امور زنان و 
خانواده رئیس جمهوری ادامه داد: بارها اعلام کردیم و 
انتظار داریم که نه تنها این لایحه را اعلام وصول کنند، بلکه 
سریعاً تشریفات قانونی و تصویب این لایحه که مطالبه 

عمومی مردم و بسیاری از مسوولان است طی شود.

مقام  فرمایش های  در  حتی  مطالبه  این  یادآورشد:  وی 
معظم رهبری در ارتباط با حقوق زنان و توجه به قوانین 
و لوایحی که بتواند موضوع خشونت را رفع کند، مشاهده 
می شود و امیدواریم مجلس شورای اسلامی با همین نگاه 

به این مساله رسیدگی کند.
ابتکار، لایحه حمایت از زنان در برابر خشونت را مطالبه 
قوه  مشترک  لایحه  این  افزود:  و  کرد  توصیف  عمومی 
قضاییه و دولت است؛ انتظار می رود قوه مقننه این لایحه 
را هر چه سریع تر اعلام وصول و به آن رسیدگی کند و 

اقدامات لازم را در این زمینه انجام دهد.
زنان در  از  گفتنی است، لایحه حفظ کرامت و حمایت 
برابر خشونت دی ماه ۱۳۹۹ در هیات دولت تصویب شد و 
برای تبدیل شدن به قانون منتظر اقدامات مجلس شورای 

اسلامی است.

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
با شناسایی ۱۹ هزار و ۶۶۶ بیمار جدید کرونا در کشور رکورد 
شناسایی بیمار در یک روز شکسته شده و با فوت ۱۹۳ نفر 
دیگر از هموطنان مبتلا به کووید ۱۹ در شبانه روز گذشته، 
تعداد جان باختگان این بیماری در ایران به ۶۴ هزار و 

۲۳۲ نفر رسید.
به گزارش »دنیای هوادار«، سیما سادات لاری روز گذشته 
افزود: تا دیروز و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی 
۱۹ هزار و ۶۶۶ نفر بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور 
شناسایی شد و دو هزار و ۲۰۵ نفر بستری شدند. با این 
حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به دو میلیون و 

۴۹ هزار و ۷۸ نفر رسید.
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: تاکنون یک میلیون و ۷۰۲ 
هزار و ۶۲ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها 
ترخیص شده اند. همچنین چهار هزار و ۳۲۹ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت 
مراقبت قرار دارند و تاکنون ۱۳ میلیون و ۵۷۷ هزار و ۵۷ 

آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
وی افزود: هم اکنون۲۵۷ شهرستان از جمله همه مراکز 
استان ها و کلانشهرها در وضعیت قرمز قرار دارند. همچنین 
۱۲۹ شهرستان نارنجی، ۵۱ شهرستان زرد و ۱۱ شهرستان 
آبی هستند. بر اساس مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا 
مسافرت »از« و »به« شهرهای با وضعیت قرمز و نارنجی 

ممنوع است.
تند  شیب  با  کرونا  بستری  و  ابتلا  نمودار  گفت:  لاری 
صعودی امتداد دارد و همه استان ها با افزایش جدی 
بیماران بستری و سرپایی مواجه هستند. میزان عمل به 
پروتکل های بهداشتی نیز همچنان پایین و نگران کننده و 

طبق آخرین گزارش ها ۵۶ درصد است.
سخنگوی وزارت بهداشت افزود: با توجه به رابطه معنادار 
افزایش  و  بهداشتی  های  پروتکل  به  عمل  میزان  بین 
بیماری و با توجه به افزایش شیوع ویروس جهش یافته 
کرونا در همه استان ها و سرایت بسیار بالای این ویروس، 
در صورت پایین ماندن میزان رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی شاهی افزایش روز افزون موارد بستری و مرگ و 

میر بیماری کووید۱۹ در کشور خواهیم بود.
وی ادامه داد: پیروزی بر کرونا نیازمند همبستگی حاکمیت 
و شهروندان است و در این مسیر نیازمند تقویت عزم ملی 
برای شکست این بیماری هستیم. امیدواریم با همکاری 
دستگاه های اجرای در اعمال محدودیت های مصوب و 
همدلی مسئولانه مردم در اجرای این محدودیت ها شا هد 

کاهش روند ابتلا به کرونا در کشور باشیم.
سخنگوی وزارت بهداشت پیش از این گفته بود: با توجه 
به قدرت سرایت بالای بیماری کووید۱۹ و گسترش ویروس 
افرادی که در  انگلیسی توصیه می کنیم  جهش یافته 
تماس نزدیک با بیماران بوده اند، ۱۴ روز در خانه قرنطینه 
بمانند.  فضای مشترک با دیگران را در منزل به حداقل 
ممکن برسانند و اگر هر گونه علامت مانند تب، سردرد، 
سرفه، تنگی نفس، بدن درد، از دست دادن حس بویایی 
یا چشایی داشتند با ۴۰۳۰ تماس بگیرند. محل قرنطینه را 
تحت هیچ شرایطی ترک نکنند و در صورت نیاز به مراجعه 
به مراکز درمانی ماسک بزنند و از وسایل حمل و نقل 

عمومی استفاده نکنند.
از این اعلام کرده بود:  سخنگوی وزارت بهداشت پیش 
شیوع بیماری کووید۱۹ در کشور بسیار گسترده و نگران 
کننده است، موج چهارم این بیماری با سرعت در حال 
پیشرفت است و از نیمه غربی به نیمه شرقی گسترش 

می یابد. استفاده مداوم از ماسک و خودداری از هر گونه 
برگزاری دورهمی، مهمانی و مراسم عروسی و عزا در این 
شرایط ضروری و استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی 
پر ازدحام، غذا خوردن در رستوران و حضور در اماکن پر 
جمعیت از عوامل مهم گسترش بیشتر این بیماری در 

کشور است.
لاری از مردم خواست ضمن رعایت اصول بهداشتی در 
صورت مشاهده هر گونه علایم مثل تب، سرفه، سردرد، بدن 
درد هر چند خفیف، در خانه بمانند. از تماس با اعضای 
خانواده و همکاران پرهیز کنند و در صورت ادامه این علایم 

با سامانه ۴۰۳۰ تماس بگیرند.
 ویروس کرونا عامل بیماری کووید ۱۹ از اواخر سال ۲۰۱۹ 
در شهر ووهان چین مشاهده و در مدت کوتاهی در همه 
جهان منتشر شد؛ به طوری که سازمان بهداشت جهانی در 
اسفند ۹۸ )فوریه ۲۰۲۰( بروز پاندمی )همه گیری جهانی( 

این بیماری را تأیید کرد.
بر اساس آمار رسمی کشورها، ویروس کرونا تاکنون حدود 
۱۳۵ میلیون نفر را در دنیا به طور قطعی مبتلا کرده و حدود 
دو میلیون و ۹۳۰ هزار نفر نیز بر اثر بیماری کووید۱۹ جان 

خود را از دست داده اند.
حتی  و  سرفه  عطسه،  یا  آلوده  دست  با  کرونا  ویروس 
قطرات تنفسی از طریق دهان، بینی و چشم به افراد منتقل 
می شود. تنگی نفس، خستگی و بدن درد، اختلال در بویایی 
از جمله علائم بیماری  و چشایی و مشکلات گوارشی 
کووید ۱۹ است. بیش از ۸۰ درصد مبتلایان به ویروس نیز 

دچار بیماری خفیف می شوند.
جهش ویروس کرونا در انگلستان، هندوستان و آفریقا که 
موجب افزایش سرایت، بیماری زایی و مرگ و میر آن شده، 

نگرانی های جدیدی را در جهان به وجود آورده است.

»ابتکار« تاکید کرد:

لزوم رسیدگی مجلس به لایحه حمایت از زنان برابر خشونت 

با شناسایی 19 هزار بیمار جدید؛

شمار بهبودیافتگان کرونا به 1 میلیون و 702 هزار و 62 تن رسید

دولت

کرونا در ایران

تشخیص دی اکسید نیتروژن 
در غلظت های بسیار ناچیز

 با نانو حسگر
محققان  همراهی  با  تیمی  کار  یک  در  ایرانی  پژوهشگر 
است  قادر  که  ساختند  نانوحسگری  کالیفرنیا  دانشگاه 
 ppb  ۵۰ حد  در  غلظت هایی  در  را  نیتروژن  دی اکسید 
شناسایی کند، این حسگر برای کمک به افراد مبتلا به آسم 

بسیار مناسب است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ستاد توسعه فناوری 
است  هوا  آلاینده های  از  یکی  نیتروژن،  دی اکسید  نانو، 
منتشر  سوز  گاز  اجاق های  و  احتراقی  خودروهای  از  که 
می شود. این ماده نه تنها برای آب و هوا مضر است بلکه 
برای سلامتی انسان ها نیز خطرناک است. تماس طولانی 
مدت با دی اکسید نیتروژن با افزایش بیماری های قلبی، 

بیماری های تنفسی مانند آسم و عفونت ها ارتباط دارد.
دی اکسید نیتروژن بی بو و نامریی است، بنابراین شما به 
یک حسگر ویژه نیاز دارید تا بتواند غلظت های خطرناک گاز 
سمی را با دقت تشخیص دهد، اما بیشتر حسگرهای موجود 
مصرف انرژی بالایی دارند، زیرا برای دستیابی به عملکرد 

مناسب معمولاً باید در دماهای بالا کار کنند.
یک حسگر بسیار نازک که توسط تیمی از محققان دانشگاه 
کالیفرنیا ساخته شده، می تواند به این نیاز پاسخ دهد. در 
مقاله ای که این گروه تحقیقاتی در مجله Nano Letters به 
چاپ رساندند، جزییاتی درباره یک حسگری دوبعدی ارائه 
کردند که در دمای اتاق کار می کند؛ بنابراین، انرژی کمتری 

نسبت به حسگرهای معمولی مصرف می کند.
محققان می گویند این حسگر دو بعدی که از آلیاژ تک لایه 
دی سولفید رنیم نیوبیم ساخته شده، دارای ویژگی شیمیایی 

برتر و زمان بازیابی جالب توجهی است.
امین عزیزی، دانشمند پسادکترا از دانشگاه برکلی در این 
خصوص گفت: برخلاف سایر دستگاه های دو بعدی ساخته 
شده از موادی مانند گرافن، این حسگر دو بعدی به صورت 
انتخابی به مولکول های دی اکسید نیتروژن پاسخ داده و 
کمترین پاسخ را به سایر گازهای سمی مانند آمونیاک و 
فرمالدئید می دهد. علاوه بر این، این حسگر دو بعدی جدید 
قادر است غلظت بسیار کم دی اکسید نیتروژن را در حد ۵۰ 

قسمت در میلیارد تشخیص دهد.
هنگامی که یک حسگر مبتنی بر دی سولفید مولیبدن یا 
نانولوله های کربنی اقدام به تشخیص دی اکسید نیتروژن 
می کنند، بازگشت آن به حالت اولیه در دمای اتاق ممکن 

است ساعت ها طول بکشد.
عزیزی گفت: اما حسگر ما فقط چند دقیقه طول می کشد. 
وسایل  سایر  یا  هوشمند  تلفن های  در  اگر  حسگر   این 
الکترونیکی پوشیدنی قرار گیرد، می تواند خلاء تشخیص 

بیش از حد دی اکسید نیتروژن را در محیط پر کند.
این حسگر نه تنها بسیار باریک است، بلکه انعطاف پذیر و 
شفاف نیز است که آن را به گزینه ای مناسب برای حسگرهای 
نظارت بر محیط زیست تبدیل می کند. اگر سطح دی اکسید 
نیتروژن در محیطی بیش از ۵۰ قسمت در میلیارد باشد، 
می تواند برای فرد مبتلا به آسم بسیار خطرناک باشد، اما در 
حال حاضر، حسگرهای گاز دی اکسید نیتروژن نمی توانند 

چنین غلظتی را تشخیص دهند.

حرف اول

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 
شهید مرتضی امیری طایمه  را گرامی می دارد

بر اساس آمار رسمی کشورها، ویروس کرونا تاکنون حدود 
۱۳۵ میلیون نفر را در دنیا به طور قطعی مبتلا کرده و حدود دو 

میلیون و ۹۳۰ هزار نفر نیز بر اثر بیماری کووید۱۹ جان خود را از 
دست داده اند.
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جامعه

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان البرز با اشاره به تاکید 
مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه امامزادگان و بقاع 
متبرکه بایستی به قطب فرهنگی تبدیل شوند، گفت: بهره 
گیری از ظرفیت های فرهنگی و معنوی این مکان ها برای 

تقویت بنیه دینی مردم ضروری است.
حجت الاسلام و المسلمین علی دشتکی روز گذشته به 
مناسبت روز ۲۱ فروردین ماه که به عنوان روز فرهنگی کرج 
به ثبت رسیده، افزود: یکی از ارکان نظام آفرینش خلقت 
انسان ها است که در موضوع خلقت انسن هم ارکانی 

وجود دارد که یکی از آن ها موضوع فرهنگ است.
وی اظهار داشت: از بدو خلقت انسان تا کنون خداوند 
فرستادگانی را برای تربیت بشر مامور می کند که از نگاه 
ما کار اساسی این فرستادگان بحث تربیت انسان و همان 

کار فرهنگی است.
گفت:  و  دانست  تربیت  و  آموزش  را  فرهنگی  کار  وی 
بنابراین این مهم به عنوان یک رکن تلقی شده در نظام 

توحیدی و نظام اسلامی به شمار می رود.
دشتکی افزود: گرچه در برخی از زمان ها و موضوعات 
اول  اولویت  که  بزند  تغافل  به  را  انسان خواسته خود 
فرهنگ نیست ولی دنیا به این نتیجه رسیده که بر اساس 
همان سیره عملی خداوند، انبیاء الهی  و معصومین )ع( 
اولویت اول در بین ارکان تربیت انسان و جامعه بحث 

فرهنگ هست.
وی  خاطرنشان کرد: امروز مشاهده می شود که قبل از 
شروع هر اقدامی در دنیا چه مثبت باشد و چه منفی، 
یک زمینه سازی از نظر فکری، ذهنی، فرهنگی در جان و 
دل مردم و جامعه انجام می دهند که این مقدمه همان 

موضوع فرهنگی است.
وی بیان داشت: امروز جنگ ها، جنگ مسلحانه زمین، 
زمان، خاک و ملک نیست بلکه جنگ فرهنگی است و اگر 
در این جنگ پیروز شوید در سایر امور هم فلتح الفتوح 
خواهید داشت و اگر در این جنگ قافیه را ببازید تمام 

چیزها اعم از دارای و املاک را باخته اید.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان البرز گفت: فرهنگ یک 
اولویتی است که بنا به تعبیر مقام معظم رهبری به منظره 
هوا است زیرا شاید با نبود آب و نان انسان بتواند یک 
جایگزینی پیدا کند یا مدتی سر کند ولی بدون هوا انسان 
لحظه ای نمی تواند به حیات خود ادامه دهد و فرهنگ بنا 

به بیان مقام معظم رهبری به منزله هوا است.
است  اینگونه  فرهنگ  جایگاه  زمانیکه  داد:  ادامه  وی 
بایستی شاخصه های تشکیل دهنده فرهنگ یعنی مبانی 
فرهنگی را احصاء کنیم که آیا مبانی فرهنگی بر اساس 

منافع نظام سرمایه داری است یا نه؟
دشتکی با بیان اینکه امروزه مبانی فرهنگ یعنی شاخصه 
هایی که بحث رفاه نظام سرمایه داری را تامین کند، افزود: 
امروز شاخصه هایی در برنامه ریزی فرهنگی دیده می شود 
که از جمله آن ها تعداد سینما، کتابخانه و از جمله این 

هاست که لازم است ولی کافی نیست.
وی اظهار داشت: زیرا در کنار این ها بایستی آن شاخصه 
هایی که سلامت روح و روان و ذهن و فکر اعتقاد و 

حرمت اعتقادی افراد را تامین کند وجود داشته باشد.
وی اضافه کرد: هر کسی اعتقادی به هر دین و نظام 
توحیدی دارد باید محترم شمرده شود و این ها در کنار 
شاخص نظام سرمایه داری یکی از شاخص های اساسی 

حوزه فرهنگ هستند که باید توجه شود.
وی گفت: بعد از انقلاب اسلامی شاخصه های اعتقادی، 
اجتماعی و انسانی خیلی مورد توجه  نبوده و اکنون 
های  برنامه  در  اسلامی  نظام  عملیات،  چارچوب  در 

استانداردش همان شاخص های نظام سرمایه داری را 
عملیاتی می کند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان البرز افزود: اگر روزی را 
که به عنوان روز فرهنگ چه ملی چه بومی یاد می کنیم 
بایستی سیاست گذاری لازم را نسبت به مبنا قرار گرفتن 
آیتم های اعتقادی، اجتماعی و انسانی با نگاه ارزشی مورد 

توجه قرار گیرد.
وی تاکید کرد: بایستی ریزبرنامه هایی را برای تشکیل آن 
شاخص تعیین کنیم که اگر ارزش انسانی و اعتقادی و 
اجتماعی مورد توجه هست، این ارزش ها را چه آیتم 
هایی تشکیل می دهندو آیا مساجد، هیئات مذهبی و 
مراکز قرانی و دینی تشکیل دهنده شاخصه های اعتقادی 

اجتماعی هستند یا نه.
دشتکی با بیان اینکه بنا به فرموده مقام معظم رهبری 
امامزادگان بایستی به قطب فرهنگی تبدیل شوند، گفت: 
امامزادگان در ارتقای فرهنگ اسلامی تاثیر بسزایی دارند 
و در نظام سیاست گذاری، برنامه ریزی و اجرایی بایستی 
به قطب  را  امامزادگان  ارزشی  و  اعتقادی  دینی،  مراکز 

فرهنگی تبدیل کنند.
وی افزود: در برنامه نویسی ها و در پیاده کردن عدالت در 
نظام اجتماعی و فرهنگی آیا مبانی اعتقادی و مبانی ارزش 
های اجتماعی که امامزادگان یکی از آن ها هستند مورد 
توجه قرار گرفته اند یا نه که اگر بود باید مطالبه گری کنیم.
وی اظهار داشت: اگر امامزادگان در سیاست گذاری ها و 
برنامه ریزی ها مورد توجه قرار گرفته بود پس از آن ما در 
نظام اجرایی بایستی به مردم پاسخگو باشیم که چقدر 

در تبدیل بقاع متبرکه به قطب فرهنگی موفق بوده ایم.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان البرز گفت: اوج فرهنگ 
دینی ما به ویژه سیره قرآن و عترت، در مراکز دینی و 
فرهنگی بحث امامزادگان هستند که در یک کلام مردم 

پناهگاهشان امامزادگان و بقاع متبرکه هستند.

سرپرست فوتبال گل ریحان البرز در ادامه مشکلات 
پیش آمده برای این تیم از سمت خود استعفا داد.

مجید دودانگه روز گذشته با بیان اینکه گل ریحان در 
شرایط خوبی به سر نمی برد اظهار داشت: تیم هم اکنون 
از نظر مسایل مالی و بازیکن به شدت در مضیقه بوده و 

ادامه کار را برای آن سخت کرده است.
وی با اشاره به اینکه در این شرایط کار کردن مشکل 
است گفت: از سوی مدیریت هزینه هایی برای تیم 
صورت گرفته اما به شدت تحت فشار و دیگر پولی برای 

ادامه مسیر ندارند.
دودانگه با بیان اینکه استعفای خود را تقدیم مدیریت 
باشگاه کرده است، اظهار داشت: پیش از این قرار بود 
که پنج بازیکن به ترکیب تیم گل ریحان افزوده شود 
اما تنها با ۲ بازیکن موافقت صورت گرفته، این در حالی 

است که تیم به شدت از کمبود بازیکن رنج می برد.
وی ادامه داد: گل ریحانی ها امروز تنها و نیاز است که 

از سوی مسوولان استان یک همت جمعی برای کمک 
به آن ها صورت بگیرد.

استعفای سرپرست گل ریحان البرز در حالی صورت 
گرفته که اصغر مازیار سرمربی سابق آن از ترکیب تیم 
کنار رفته و گل ریحان امروز از داشتن مربی و سرمربی 
محروم است. این تیم که تنها نماینده فوتبال البرز در 
رقابت های لیگ دسته یک کشور است، نتوانسته نتایج 

قابل قبولی کسب و در یک قدمی سقوط قرار دارد.
گل ریحان هم اکنون در مکان هجدهم جدول لیگ 

یک قرار دارد.
***

نقطه نظر: دیگر نه اعصابی برای نوشتن درخصوص 
شرایط گل ریحان داریم و نه مخاطبین محترم نشریه، 
حوصله ای برای تکرار مکرات مشکلات مدیریتی تنها 
نماینده استان البرز، فقط باید به همین جمله اکتفا 

کنیم و بیشتر به این موضوع دامن نزنیم:

جناب مدیرعامل، علی لطیفی رفت، سوادکوهی رفت، 
منیعی رفت، مازیار رفت و مجید دوادنگه هم رفت...

بدون هیچ اتلاف وقتی شما هم برو تا اندک امید 
استان البرز برای داشتن یک نماینده در سطح لیگ یک! 
به قهقرا نرود، بیش از این با آبروی فوتبال البرز بازی 

نکنید...
شاید در عرصه دیگر جز »مدیریت در فوتبال« توفیقِ 
گرانی داشتید، مطمئن باشید از این پس ماهم دعاگوی 

شما خواهیم بود...

»مدیرکل اوقاف البرز« مطرح کرد:

ضرورت بهره گیری از ظرفیت های فرهنگی امامزادگان

سرپرست تیم گل ریحان البرز استفعاء داد!

»البرز« چه خبر؟

همزمان با سراسر کشور، سه دستاورد مهم هسته ای و 
لیزری روز شنبه با پیام ویدئو کنفرانسی رییس جمهوری 
اسلامی در مرکز ملی علوم وفنون لیزر ایران در شهرستان 

ساوجبلاغ استان البرز رونمایی شد.
در آیین رونمایی از این دستاوردهای هسته ای که عزیزاله 
شهبازی استاندار البرز  نیز حضور داشت، اعلام شد: این 
دستاوردها در راستای تحقق و توسعه کاربردی لیرز در 

صنایع فولاد، هوا فضا و ریلی ساخته شده است.

این لیزرها شامل دیسک نازک محتوا پنج کیلووات، لیرز 
فیبر ۲ کیلووات به روش تاندون و لیرز فیبر ۱۰ کیلو وات 

برای استفاده در جوشکاری است.
این دستاوردها با آخرین روش های علمی جهان طراحی 

و ساخته شده است .
اکنون مرکز ملی علوم و فنون لیرز ایران نیز به نیروگاه 
هسته ای بوشهر ، مراکز درمانی و صنعتی کشور خدمات 

ارائه می کند.

»البرز« چه خبر؟

سه دستاورد هسته ای و لیزری در البرز رونمایی شد
فعالیت های پژوهشی با محوریت 

تحقق شعار سال استمرار یابد
استاندار گیلان با اشاره به اهمیت نقش پژوهش و لزوم 
تمرکز کارگروه آموزش بر تحقق شعار سال گفت : با توجه 
و  پشتیبانی ها  تولید،  عنوان  تحت  امسال  نامگذاری  به 
مقاومتی  اقتصاد  سیاست های  راستای  در  مانع زدایی ها 
استمرار این نگاه در موضوع پژوهش های سال جاری یک 

ضرورت است.
زارع عصر گذشته در  ارسلان  به گزارش »دنیای هوادار«،   
جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان با اشاره به رتبه 
ممتاز برخی کارگروه های این شورا در ارزیابی ملی و استان 
برتر در انطباق مصوبات با قانون های برنامه ششم توسعه 
عنوان کرد: فلسفه شورای برنامه ریزی گام برداشتن در مسیر 
شکوفایی و توسعه استان است که باید در این مسیر با 

تقسیم کار مدون دستگاه ها تلاش مضاعفی شود.
از  را  آمایش سرزمینی گیلان  وی تدوین و تصویب سند 
مهمترین دستاوردهای شورای برنامه ریزی در سال ۱۳۹۹ 
عنوان و با اشاره به الگوگیری استان های دیگر از این سند 
منسجم  کار  حاصل  عنوان  به  سند  این  کرد:  خاطرنشان 
اقدامات دستگاه  برای  راهبردی  عنوان  به  باید  کارشناسی 

های اجرایی باشد.
رئیس شورای برنامه ریزی و توسعه گیلان بر ضرورت توجه 
جدی به برنامه های تدوین کننده ساخت و سازها در استان 
همچون طرح های جامع، هادی و تفصیلی شهرها و روستاها 

و تسریع در تعیین تکلیف و تصویب آنان تأکید کرد.
وی تمرکز کارگروه آموزش و پژوهش بر شعار سال و تلاش 
برای حل مسائل و مشکلات استان را محور پژوهش های 
سال گذشته خواند و به کسب نمره قابل قبول در ارزیابی ها 
اشاره کرد و گفت: باتوجه به نامگذاری امسال تحت عنوان 
تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها در راستای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی، استمرار این نگاه در موضوع پژوهش های 

سال جاری یک ضرورت است.
استاندار گیلان استفاده بیشتر از ظرفیت اتحادیه اقتصادی 
استان  اقتصادی در  را رویکرد مهم دولت و حوزه  اوراسیا 
عنوان و اظهار کرد: انجام اقدامات علمی و کارشناسی در 
راستای بهره گیری از توانمندی موجود در استان برای رسیدن 

به اهداف پیش بینی شده مورد انتظار است.
وی با بیان اینکه کارگروه اجتماعی و فرهنگی ذیل شورای 
برنامه ریزی می تواند اقدامات موثرتری برای حل مشکلات 
از  افزود: آسیب های اجتماعی  بنشاند،  به ثمر  اجتماعی 
جمله دغدغه های رهبر معظم انقلاب، رئیس جمهوری و 
مجموعه خدمتگزاران مردم در استان است که باید با تمرکز بر 
موضوعاتی همچون کودکان، زنان، خانواده و سالمندان بیش 

از گذشته شاهد اجرای برنامه های اثربخش باشیم.
دکتر زارع به اجرای بسیاری از برنامه های پیش بینی شده 
در شورای برنامه ریزی با حمایت مردم خوب گیلان و همت 
دستگاه های اجرایی و همکاری قوای مختلف اشاره و اضافه 
کرد: برخی از برنامه ها همچون پروژه های نیمه تمام عمرانی 
بر مبنای هدفگذاری صورت گرفته در سه ماه نخست و یا تا 
هفته دولت امسال، با تخصیص اعتبارات مورد نیاز و تقویت 

نظارت ها به مرحله بهره برداری می رسند.
وی به تحقق ۱۲۳ درصدی درآمدهای پیش بینی شده استان 
در سال گذشته و رشد ۵۰ درصدی این شاخص نسبت به 
سال ماقبل اشاره و اضافه کرد: در این مسیر به ویژه تحقق 
درآمدهای مالیاتی، تکریم ارباب رجوع و جلب رضایتمندی 

آنان همواره در اولویت بوده است.
اعلام  لزوم  بر  خاتمه  در  گیلان  در  دولت  عالی  نماینده 
پیشنهادات اصلاحی موافقت نامه های مبادله شده از سوی 
دستگاه های اجرایی با سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
به دبیرخانه شورای برنامه ریزی تا پایان فروردین ماه جاری 
تأکید  کرد و گفت: اصلاحات مورد نیاز به هفته های پایانی 

سال مالی، موکول نشود.
و  بندرانزلی  مردم  نماینده  دنیامالی  احمد  جلسه  این  در 
سیدعلی آقازاده از نمایندگان مردم رشت در مجلس شورای 
اسلامی نظرات خود در خصوص دستورهای جلسه مطرح 

شده و برنامه های توسعه ای استان را بیان داشتند.

استان ها

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »محمدرضا کریمی نسب« 
- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد
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شهری »دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »رحیم رضازاده ملک«
 - استاد و پژوهشگر فقید - را گرامی می دارد

مدیرعامل شرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق 
حرارتی گفت: بازده نیروگاه های حرارتی کشور 
برای نخستین بار در تاریخ صنعت برق ایران به 

رقم ۳۹ درصد افزایش یافت.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از وزارت نیرو، 
نیروگاه های  بازده  افزود:  طرزطلب«  »محسن 
حرارتی ایران پارسال با رشد بیش از چهار دهم 
درصدی از ۳۸.۵۶ درصد به ۳۹ درصد افزایش 
یافت؛ رقمی که بیشترین میزان افزایش سالیانه 
بازده نیروگاه های حرارتی در هشت سال اخیر 
میلیون  مصرف ۸۴۶  کاهش  موجب  و  بوده 
مترمکعب/لیتر سوخت معادل در سال ۹۹ شده 

است.
وی با تاکید بر اینکه افزایش چهار دهم درصدی 
بازده نیروگاه ها بیش از یک درصد صرفه جویی 
سالیانه سوخت مصرفی نیروگاه ها را به دنبال 
داشته است، خاطرنشان کرد: صرفه جویی سالیانه 
سوخت موجب ارزش افزوده و حفظ سرمایه ملی 
می شود، بر این اساس اجرای اقدام های منجر به 
افزایش بازدهی با حمایت ها و مشوق های دیده 
شده در ضوابط، مقررات و قوانین بالادستی از 

مهم ترین اهداف این شرکت است.
طرزطلب، یکی از عوامل مهم دست یابی به بازده 
یاد شده را اجرای کامل برنامه تعمیرات واحدهای 
نیروگاهی دانست و افزود: بعضی واحدها در طول 
بهره برداری دچار اشکالاتی می شوند که می تواند 
بر بازده آن ها تاثیرگذار باشد که این محدودیت ها 
در زمان اجرای برنامه تعمیرات واحدها رفعشده و 

کاهش بازده واحدها جبران می شود.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی ادامه داد: بر همین 
اساس با بررسـی دقیق و تدوین استراتژی نظام 
و  نیروگاهی  واحدهای  تعمیرات  و  نگهـداری 
همچنین انجام به مـوقع بازدیدهای دوره ای و 
برنامه تعمیراتی اشکالات ایجاد شده در دوره 
اقدام  این  و  شده  رفع  واحدهـا  از  بهره برداری 
علاوه بر رفع محدودیت های تولید، افزایش بازده 

واحدهـا را در پی دارد.
بخار  بخش  ساخت  نقش  به  اشاره  با  وی 
به  دست یابی  در  ترکیبی  سیکل  نیروگاه های 
بازده ۳۹ درصدی، گفت: بازده واحدهای گازی 
با  که  است  درصد   ۳۱ متوسط  به طور  بزرگ 
تکمیل  و  آن ها  به  متصل  بخار  واحد  احداث 

بلوک سیکل ترکیبی، بازده مجموعه به بیش از 
۴۵ درصد افزایش می یابد؛ در همین راستا سال 
گذشته در مجموع یک هزار و ۹۳۶ مگاوات بلوک 
سیکل ترکیبی به ظرفیت شبکه سراسری برق 

کشور اضافه شده است.
طرزطلب، به اجرای برنامه ارتقای واحدهای گازی 
V۹۴.۲ اشاره کرد و گفت: اجرای عملیات ارتقا بر 
روی این واحدهای گازی هم زمان با تعمیرات 
افزایش ۱۰ مگاوات در  باعث  اساسی واحدها، 
توان تولیدی و یک درصد افزایش بازده برای هر 

واحد شده است.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی ادامه داد: افزایش 
میزان  کاهش  نیروگاهی،  واحدهای  بهره وری 
سوخت  از  بهینه  استفاده  و  مصرفی  سوخت 
تخصیص یافته به نیروگاه های حرارتی کشور از 
جمله مهم ترین مزایای افزایش بازده نیروگاه های 

حرارتی است.
وی با اشاره به برنامه های این شرکت به منظور 
گفت:  کشور،  حرارتی  نیروگاه های  افزایشبازده 
جهت گیری به سمت نیروگاه های چرخه  ترکیبی 
به  توجه  با  کمتر  آلایندگی  و  بالا  بازدهی  با 
پیشرفت فناوری و ساخت داخل تجهیزات این 
نوع نیروگاه ها، برنامه ریزی و اجـرای کامل برنامه 
تعمیرات واحدهای نیروگاهی و تبدیل واحدهای 
گازی سیکل باز به واحدهای سیکل ترکیبی از 
جمله برنامه های صنعت برق حرارتی برای ارتقای 

بازده واحدهای تولید برق حرارتی است.
کردن  بازنشسته  کرد:  تاکید  مسئول  این 
ارتقـای  پایین،  بازده  با  و  فرسوده  واحدهای 
بهره وری در فعالیت ها و مشارکت بیشتر بخش 
خصوصی، استفـاده بیشتـر از فناوری روز جهان 
و هماهنگی  و همکاری با شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران در جهت آرایش بهینه تولید نیز از 
دیگر برنامه هایی است که مجموعه برق حرارتی 
برای افزایش بازده نیروگاه های حرارتی کشور در 

دستور کار قرار داده است.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی خاطرنشان کرد: 
بر اساس آخرین سند شورای عالی انرژی کشور 
مقدار بازده نیروگاه های حرارتی در سال ۱۴۲۰ برابر 
با ۵۰ درصد هدف گذاری شده است که در تلاشیم 
با اجرا و تحقق برنامه های یاد شده به این مهم 

دست یابیم.

برای نخستین بار؛

بازده نیروگاه های حرارتی 
ایران به ۳۹ درصد رسید

مشعل گاز پارسال در ۷۸ روستای مازندران روشن شد

خنده کنم؟ گریه کنم؟ بار دلم سبک شود!؟

مدیر عامل شرکت گاز مازندران گفت که پارسال با وجود تنگناهای مالی 
دولت و افزایش هزینه اجرای پروژه ها، گازرسانی به ۷۸ روستا تکمیل و 

مشعل گاز در این روستاها روشن شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، حمزه امیرتیموری روز گذشته با اعلام این خبر، 
هزینه گازرسانی به این روستاها را چهار هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال اعلام کرد.

وی گفت که در مجموع سال گذشته ۵۰ هزار مشترک شهری و روستایی 
مازندران از نعمت گاز برخوردار شدند.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران با اعلام این که در حال حاضر ۲ هزارو 
۳۰۵روستای استان از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند، گفت که حدود 

یکهزارو ۱۰۰ روستا در دولت تدبیر و امید گازرسانی شد.
وی تعداد شهرهای گازرسانی شده در دولت یازدهم و دوازدهم را نیز هشت 

شهر اعلام کرد.

گازرسانی نیمه تمام به ۱۸۴ روستا

امیرتیموری همچنین گفت که در حال حاضر عملیات گازرسانی به ۱۸۴ 
روستای مناطق کوهستانی در حال اجرا است که پیش بینی می شود 

گازرسانی به تعدادی از آن ها تا پایان سال به اتمام برسد.
وی افزود: طرح گازرسانی به ۴۱۷ روستای کم خانوار هم در مرحله مطالعه 

قرار دارد.
مدیرعامل شرکت گاز مازندران مهم ترین معضل در اجرای طرح های گاز 
رسانی در استان را لوله گذاری در حاشیه جاده های اصلی و فرعی منتهی 
به داخل بافت روستایی برشمرد و گفت : خوشبختانه برای عملیات لوله 
گذاری و نصب علمک در داخل روستاها با همکاری مردم کارها با سرعت 

انجام می شود.
وی با اعلام این که تمامی روستاهای واقع در مناطق جلگه ای و ساحلی 
مازندران از گاز طبیعی برخوردار هستند، افزود: در حال حاضر ۸۰ درصد 

روستاهای کوهپایه ای استان نیز به شبکه گاز طبیعی متصل شدند و 
برنامه برای گازرسانی به بقیه روستاهای واجد شرایط هم تدوین شده است.
امیرتیموری گفت: در حال حاضر شبکه گاز به دورترین و صعب العبورترین 
نقاط مازندران رسیده است و در مجموع بیش از ۲۲ هزار کیلومتر عملیات 

شبکه گذاری در استان اجرا شده است.
وی افزود: برای امسال نیز نیاز به مساعدت مسئولان برای اختصاص ۶ هزار 
میلیارد ریال اعتبار جهت پیشبرد برنامه گازرسانی در سطح استان هستیم 
که در صورت تحقق آن پیش بینی می شود تا پایان سال ۱۵۵ روستا با  ۴۵ 

تا ۵۰ هزار مشترک از نعمت گاز طبیعی بهره مند بشوند.
گاز رسانی به مناطق کوهستانی و دورافتاده مازندران از مهرماه سال ۹۶ پس 
از بهره برداری از طرح بزرگ خط ۴۲ اینچ دامغان - کیاسر - ساری در  دستور 

کار دولت قرار گرفت.
حذف مصرف سوخت فسیلی و پایان دادن به برداشت چوب از جنگل از 
مزیت های مهم گازرسانی به روستاهای کوهستانی مازندران اعلام شده 

است.

وقتی که بود آنقدر بکن، نکن های این طرفی و آن طرفی برایش تراشیدند 
که رفت. وقتی هم که رفت گفتند نه شایستگی فنی داشت نه لیاقت 
لباس ملی مملکت را. حالا هم که همینطور پشت سر هم خبر بردها و 
افتخاراتش می رسد، نامش را در خبرها یک طوری سانسور می کنند که 
گویی از ابتدا اصلا چنین کسی قدم بر کره هستی نگذاشته؛ درست مثل 
تصویر پایین آمدن امام خمینی از پله های هواپیما و آدم هایی که قبلا در 

آن عکس بودند و حالا نیستند.
آدم چیزش می گیرد. یعنی یک جوری اش می شود وقتی نابخردی های 
مدیریتی دوستان را می بیند و نمی تواند هیچ حرکتی هم بزند. چون واقعا 
گله از دوست ندانم به چه حالی بکنم. الغرض! این فقط سعید مولایی نبود 
که از تیم ملی جودو ایران به مغولستان رفت و بعد هم روبروی تیم ملی 
کشور ایستاد و برنده بیرون آمد از زمین، که پیش از این رضا مهماندوست 
سرمربی تیم ملی تکواندو با دو همراهش یعنی سینا بهرامی و میلاد 
بیگی نیز به تابعیت تیم ملی آذربایجان درآمدند و بر تکواندوکاران تیم 
ایران غلبه کردند. خیلی های دیگر هم بوده اند که رفته اند و حالا دیگر 
در جمع ما نیستند. کیمیا علیزاده، صباح شریعتی، سامان طهماسبی، 
علیرضا فیروزجا، سهیلا سیاحی، سامان بلاغی، ایمان جمالی، مینا علیزاده، 
احسان خدادادی، آرزو معتمدی، محمدحسین ابراهیمی، درسا درخشانی، 
پوریا جلالی پور مشتی است نمونه خروارها نخبه ورزشی که قدرشان را 
ندانستیم و حالا باید سرمایه از دست رفته را با هزار اما و اگر از نو بسازیم. 
دوباره که چشم بگردانی بر این اسامی می بینی حرف از فلان فدراسیون 
خاص نیست، مسئله زن یا مرد بودن هم نیست. مضافا نه فقط اینها که 
بساط هدر رفت این داشته های ارزشمند حتی دامن پارالمپیکی های 
شهره به تعصب ملی را نیز گرفته و با خود برده و دست ما را توی پوست 
گردو گذاشته. حالا دیگر این افتضاحات مدیریتی چنان بالا گرفته که دیگر 
نمی شود بگویی یک سوزن است که نادانی در چاه انداخته و شاید چند 
عاقل بتوانند چاره ای کنند و باز بیرونش بیاورند. این بار آن نادان گرامی یا 

احتمالا نادانان گرامی یک قراص سوزن را در قنوات لاینفک متصل به دریا 
ریخته اند و هزار عاقل هم که بیایند جز انگشت چیز به دهان بردن کاری 

از پیش نخواهند برد.
اتفاقا این بار راه گریز فرار رو به جلوی عزیزان برای انداختن تقصیر به گردن 
آمریکای فلان فلان شده هم بسته است. چرا که جز معدودی الباقی این 
عزیزان اصلا گذرشان به آمریکا که هیچ به مکزیک هم نیفتاده و همین 
دور و بر در کشورهای دوست و همسایه مسلمان و مسیحی و اهل کتاب 
و البته حساب دارند از حقوق حقه شهروندیشان و البته مزایای نخبگیشان 

کیف دنیا را می کنند که البته نوش جانشان.
القصه! در کشورمان هم نان داریم هم آب داریم هم زمینه رفاه هست 
هم می شود کیف دنیا را کرد فقط همه نه. این ها برای بعضی هاست 
که خونشان احتمالا بنفشی چیزی است. به هر حال همچنان آدم چیزش 
می گیرد، یعنی چیز، چندشش می شود وقتی این همه افتضاح و سرمایه 
سوزی را می بیند که دوستان، تکرار می کنم دوستانی که انگار از صدها 
دشمن لطمه شان بیشتر است برای مملکت دارند همینطور ادامه می دهند 
و هیچ گوش بدهکاری هم نیست که بشنود این دردنامه را که آقایان! خانم 
ها! آدم ها، یعنی همین ورزشکاران نخبه از همه جا مانده، نفت نیستند، 
ارز نیستند، محصول کشاورزی نیستند که هاپولی بشود و صدایی از آن در 
نیاید و کسی نفهمد که البته آن هم صدایش در می آید یک جور دیگر؛ این 
ها انسانند و این امر و نهی های بخشنامه ای که ال نکن و بل بکن آخر و 
عاقبتش می شود جلای وطن که عطایش را به لقایش می بخشد و می 

رود و به چیزش هم دیگر حساب نکند یا نتواند بکند حتی!
وزارت فخیمه ورزش، انگار خواب نیست که گویا در کما به سر می برد. 
هرچند حالا که دیگر چند صباحی از دولت حاضر باقی نمانده دیگر چه 
فایده ای دارد این یاسین خواندن ها در گوش عزیزان. گرچه دولت های 
قبلش را هم دیده ایم و بعدی ها هم احتمالا از همین قماشند. چه آن 
زمان که سازمان تربیت بدنی بود، چه بعد که وزارتخانه ای شد و دفتر و 
دستکی اینچنین فراهم آمد. اما از خدا که پنهان نیست از شما چه پنهان، 
آفتابه لگن هفت دست ولی شام و نهار هیچی. البته شام و نهارش را 
همان گرامیان خون بنفش تناول می کنند و ظرف شستنش می ماند 
برای جماعت یاران. فی النهایه ما که می دانیم این ذکر مصیبت ها نه تنها 
حالی از جامعه دل خون ورزش متحول نمی کند که اشکی هم دیگر از 
چشم کسی جاری نمی کند بس که شده است تکرار مکررات. غایت آنکه 
فردا روز اگر ما هم گذاشتیم و رفتیم نیایید شاکی شوید که »چرا رفتی چرا 

من بی قرارم«! که ما گفته بودیم و گوشی بدهکار وراجی هایمان نبود...

انرژی

نخود هر آش!

 دکتر علی  ساجدی

  نویسنده
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»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »نوذر آزادی« - هنرپیشه فرهنگی
و کارگردان فقید سینما، تلویزیون و تئاتر - را گرامی می دارد

سلطه نگاه سیاسی، جناحی، تجاری بر فضای فرهنگ و 
هنر، سینما و تلویزیون، باعث شده است تا استفاده ابزاری 
از هنر و هنرمند در جهت اهداف گروهی و غیرفرهنگی، 
بر تخریب ها و نابسامانی های فرهنگ کشور دامن زند. 
حمایت مالی، تبلیغاتی و امکاناتی از آثار خدمتگذار برنامه 
ها و منافع سیاسی جناح ها، افزون بر تقسیم هزینه ها 
و امکانات ملی و کشاکش میان آن ها، شرایطی را فراهم 
آورده تا عده ای هنرمندنمای کاسبکار با سوء استفاده از 
اوضاع و وصل خود، به جناح های قدرتمند کشور، بدون 

هیچگونه باور و اعتقاد به تعلقات، اهداف و برنامه های آن 
ها، صرفا برای کسب درآمد و شهرت و اعتبار، آثار دولتی 
و نهادی پسند حتی در گونه های دفاع مقدسی بسازند. 
آثاری که با صرف تمام امکانات و هزینه های میلیاردی، 
چون باور و تخصص و تعهد در ورای آن ها نیست، عمدتا 
به تولیداتی سطحی، زیر متوسط و بازاری با ظواهر جناح 
پسند تبدیل شده اند. جالب آنکه، سازندگان کاسب مآب 
آن ها، بعد از عبور از پل جناح ها و دستیابی به موقعیت، 
شهرت و ثروت، راهشان را کج کرده و با تولید فیلم های 
دلبخواه، به حامیان پیشین و سکوهای پرش خود، پشت 
پیش  در  را  دیگر  مسیری  ها،  آن  ریشخند  با  و  نموده 
گرفته اند. عده این قبیل هنرمند نماها در سینما و سیما 
و محصولات اینگونه کم نیست! نکته اینکه، سیاسیون، 
وابستگان و زیر مجموعه های آن ها و هنرمندنماها به 
دلیل آنکه هردو کاسب اند، به سودهای خود دست یافته 
اند و این ملت است که پول و سرمایه ملی اش از کف رفته 

و چیزی عایدش نشده است!

کلاه گذاری هنرمندنماها
 بر سر نهادی ها و دولتی ها!

در مصر؛

یک شهر ۳ هزار ساله کشف شد!

مراتب ثبت ملی ۱۳ اثر طبیعی به استاندار فارس ابلاغ شد

کدام تحول و پیشرفت جناب سلطانی فر!؟

در 13 قسمت 45 دقیقه ای؛

شبکۀ یک به سراغ »پزشکان« خواهد رفت

تلنگر

نگاه

جعبۀ  جادویی

میراث  فرهنگی

بقایای یک شهر باستانی سه هزار ساله به جامانده از دوران 
»آمنهوتپ سوم«، در اقُصُر مصر کشف شد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از دویچه وله انگلیسی، گروهی 
از باستان شناسان یک شهر باستانی با قدمت سه هزار سال را 
در زیر شن های ساحل غربی شهر اقصر در مصر کشف کردند 
که طلوع آتون )قرص خورشید( یا The Rise of Aten نام دارد 
و بزرگترین شهر اداری و صنعتی در دوران امپراطوری مصر بوده 

است.
به گفته زاهی حواس باستان شناس برجسته مصری و سرپرست 
تیم اکتشاف، این شهر باستانی به دوران فرمانروایی آمنهوتپ 
سوم نهمین فرعون از سلسله هجدهم مصر باستان تعلق دارد 
که از سال ۱۳۹۱ تا ۱۳۵۳ قبل از میلاد در مصر حکمرانی می کرد.

بتسی برایان استاد مصرشناسی دانشگاه جان هاپکینز با انتشار 
بیانیه ای از کشف این شهر گمشده به عنوان اولین کشف 
باستان شناسانه مهم پس از پیدا شدن آرامگاه توت عنخ آمون، 

یازدهمین فرعون مصر باستان، یاد کرد.
عملیات کاوش در این منطقه در سال ۲۰۲۰ آغاز شد و تیم 
باستان شناسی در چند هفته به خشت خام رسید. با ادامه 
حفاری ها، باستان شناسان در کمال شگفتی دریافتند در آستانه 
بیرون کشیدن یک شهر بزرگ از دل خاک قرار دارند. اگرچه این 
شهر هزاران سال زیر زمین مدفون بود اما نسبتا دست نخورده 
باقی مانده و چارچوب کامل خانه ها و اتاق هایی پر از ابزار زندگی 
روزمره از آن کشف شده است. به گفته حواس، خیابان های این 
شهر با خانه هایی احاطه شده است که ارتفاع دیوار برخی از آن 

ها به ۱۰ فوت )۳ متر( نیز می رسد.
باستان شناسان در این شهر حلقه، تکه های جواهر، سفال های 
رنگی و یک نانوایی بزرگ مجهز به تنور و سفال های مخصوص 
نگهداری از نان کشف کردند که با توجه به ابعاد آن برای تامین 
غذای حجم بالایی از کارگران و کارمندان مورد استفاده قرار 

می گرفته است.

تاکنون تنها هفت ماه از عملیات حفاری در این منطقه می گذرد 
و هنوز چیزهای زیادی برای کشف کردن وجود دارد. برایان 
می گوید کشف این شهر از زندگی مصریان باستان در دوره ای 
که این امپراتوری غرق در ثروت بود، یک دید اجمالی به دست 

می دهد.
پس از سال ها بی ثباتی سیاسی نشات گرفته از انقلاب سال 
۲۰۱۱ در مصر که به صنعت گردشگری این کشور ضربه سختی 
خود  باستانی  میراث  تبلیغ  با  تلاشند  در  مصر  مقامات  زد، 

توریست ها را به خاک کشورشان برگردانند.
مومیایی  فرعون  بقایای ۲۲  گذشته  هفته  راستا،  در همین 
شده طی مراسمی ویژه موسوم به »رژه طلایی« از خیابان های 
قاهره به موزه ملی تمدن مصر منتقل شد. جسد مومیایی شده 
آمنهوتپ سوم و همسرش، شهبانو تیه، نیز از شرکت کنندگان در 

این رژه تشریفاتی بودند.

صالحی - کارشناس ورزش

در صفحه اینستاگرام وزارت ورزش به نقل از »مسعود 
سلطانی فر« آمده است:»کادر مدیریتی آینده کشور در 
اکنون  یافتند و هم  دوره شناسایی شدند، رشد  این 
مطئمن هستیم تا دو هفته آینده، این مدیران تامین 
جوانان  و  ورزش  حوزه های  در  کشور  آینده  کننده 

هستند«.
ورزش  در  جوان گرایی خصوصا  با  مخالف  کسی  مسلما 
نیست، ورزشی که بالذات پویایی هیجان و تحرک را اقتضا 
می کند. اما هر چقدر جست و جو کردیم منظور وزیر ورزش 
از این سخن و اینکه تعریف ایشان از جوان گرایی چیست 

را نیافتیم.
ورزش به دلیل ویژگی ها و شرایط و جذابیتی که دارد 
همواره مورد توجه جوانان بوده و با توجه به تغییراتی که 
در دنیای ورزش صورت گرفته است همواره به سوی جوان 
شدن پیش می رود، جوانانی که در کنار با تجربه ها و 

پیشکسوتان به اداره امور می پردازند.
لذا با توجه به صحبت های سلطانی فر، پرسش هایی به 

وجود آمده است:
1. آیا این جوانگرایی مورد نظر وزیر شامل حال اقایان: داورزنی، 
تقی زاده، اسبقیان، کریمی که همه این افراد با امضا مستقیم 
وزیر منصوب شده اند هم می شود؟ آقایان نزد سلطانی فر 

جوان محسوب می شوند؟
2. مدیران کلی هم که در این مدت ۴ ساله دستگیر شدند 
هم شامل حال مدیران آینده ای که آقای سلطانی فر کشف 
و رشد داده اند هم می شود؟ آیا ۲۰ سال آینده هم وضع به 
همین منوال خواهد بود؟ مدیران جوان مد نظر وزیر کدام 

افراد هستند؟
3. اکنون با این حجم از مدیرانی که برکنار یا بازداشت شده 
اند جای خالی بسیاری ایجاد شده است، جای خالی این 
مدیران را جوانان اطراف وزیر مانند تقی زاده و اسبقیان پر 

خواهند کرد؟ 
پسندیده است جناب وزیر توضیحات و مصادیق بیانات خود 
را مشخص کنند تا جامعه ورزش بداند که در ۲۰ سال آینده 
با چه افرادی و در کدام رده سنی سر و کار دارد و قرار است 

چه اتفاقاتی رخ دهد.

مستند »پزشکان« با پرداختن به زندگی شخصی و حرفه ای 
مفاخر پزشکی زنده ایران در ۱۳ قسمت ۴۵ دقیقه ای به 

سفارش شبکه یک سیما کلید خورد.
و  کارگردان  کاظم زاده،  حامد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
تهیه کننده مستند پزشکان، از آغاز تصویربرداری این اثر خبر 
داد و گفت: مستند پزشکان به  معرفی و زندگی شخصی و 

حرفه ای مفاخر پزشکی ایران می پردازد..
وی افزود: قرار است این مستند در ۱۳ قسمت ساخته و 
پخش شود که هر قسمت به زندگی یکی از این مفاخر 

می پردازد.
کاظم زاده با اعلام اینکه تصویربرداری مستند پزشکان از روز 
گذشته )شنبه ۲۱ فروردین(  آغاز شده، گفت: مدت زمان هر 
قسمت از مستند پزشکان ۴۵ دقیقه است و پخش این 

مجموعه را شبکه یک سیما بر عهده دارد.
این مستندساز در مورد چگونگی پرداخت به زندگی پزشکان 
در این مجموعه گفت: زندگی این مفاخر پزشکی، در سه 

مقطع کودکی، جوانی و حال، با دو بخش پیش و پس از 
انقلاب در این مستند روایت می شود.

زندگی  به  ورود  با  مستند  این  تصویربرداری  افزود:  وی 
شخصی این مفاخر در خانه و محل کار و به صورت واقعی 
انجام می شود اما بخش مهم و با اهمیت تصویربرداری ما 
در این مجموعه، در بازسازی تاریخی زندگی این اساتید 
است که گروه بازساز با حدود ۵۰ هنرمند و متخصص در 
این کار، ضمن بهره برداری از آرشیو تصاویر تاریخی، ما را در 

ساخت این مجموعه یاری می کنند.
کاظم زاده در مورد اهمیت ساخت و پخش این مستند، 
گفت: پزشکان ایرانی در زمینه توسعه سلامت و بهداشت 
عمومی جامعه آن چنان رشد قابل توجهی داشته اند و به 
جایگاهی رسیده اند که سالانه تعداد زیادی از بیماران خارجی 
به عنوان توریست سلامت به ایران می آیند، آوازه جهانی این 
پزشکان و زحمات بی نظیر آن ها در حوزه سلامت و درمان، 

ما را بر آن داشت که به دنبال ساخت این مستند برویم.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی مراتب ثبت 
ملی ۱۳ اثر در فهرست میراث طبیعی  را به استاندار فارس 

ابلاغ کرد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از میراث آریا، علی اصغر مونسان 
در نامه ای به عنایت الله رحیمی استاندار فارس نوشت:در اجرای 
کشور  میراث فرهنگی  سازمان  تشکیل  قانون  ماده ۲  تبصره 
مصوب دی ماه ۱۳۸۲ و آیین نامه اجرایی آن، مصوب چهارم 
محترم  هیئت  شماره ۲۶۹۷۵/ت ۳۲۹۱۵ه،  به  مرداد ۱۳۸۴ 
وزیران با موضوع ثبت میراث طبیعی ارزشمند کشور در فهرست 
میراث طبیعی ملی، درخت سرو کهنسال منج واقع در استان 
فارس، شهرستان بوانات، بخش مرکزی، شهر دنج، ابتدای ورودی 
شهر، حاشیه رودخانه، مجاور باغات گردو، پس از تشریفات 
قانونی لازم به شماره ۶۹۴ مورخ ۱۷ اسفند ۹۷ در فهرست میراث 

طبیعی ملی کشور به ثبت رسید، ابلاغ می شود.
وزیر میراث فرهنگی تاکید کرده است: اثر مذکور )درخت سرو 
کهنسال منج( با رعایت حقوق مالکانه، تحت نظارت و حمایت 
این وزارت است و تدوین ظوابط حفاظتی و تعیین عرصه و 
حریم این اثر بر عهده این وزارت خواهد بود، هرگونه دخل و 
تصرف یا اقدام و عملیاتی که منجر به تخریب یا تغییر در 

اصالت اثر شود، ممنوع است.
مونسان در ۱۲ نامه مشابه و جداگانه دیگر ثبت ملی ۱۲ اثر 
طبیعی ملی را به استاندار فارس ابلاغ کرده است که عناوین 

آثار و نشانی و مشخصات ثبت ملی آن ها عبارت است از:
درخت چنار کهنسال سیمکان واقع در شهرستان بوانات، بخش 

مرکزی، دهستان سیمکان به شماره ۶۹۵ مورخ 98/12/17
شهرستان  در  واقع  پیرکدویه  )یوز(  نارون  کهنسال  درختان 
به  بادبر  روستای  بوانات، بخش مرکزی، دهستان مزیجان، 

شماره ۶۹۶ مورخ 98/12/17
درختان چنار کهنسال قدمگاه محمد حنیفه واقع در شهرستان 

بوانات، بخش مرکزی، ۳,۵ کیلومتری ورودی شهر سوریان به 
شماره ۶۹۷ مورخ 98/12/17

درخت چنار کهنسال امام زاده بی بی خاتون واقع در شهرستان 
شماره ۶۹۸  به  سروستان  دهستان  مرکزی،  بخش  بوانات، 

مورخ 98/12/17
بوانات،  شهرستان  در  واقع  بزم  امام زاده  کهنسال  توتستان 
بخش مرکزی، دهستان سروستان، روستای امام زاده بزم به 

شماره ۶۹۹ مورخ 98/12/17
درخت زبان گنجشک پیر کدویه واقع در شهرستان بوانات، 
بخش مرکزی، دهستان مزیجان، روستای بادبر، تفرجگاه پیر 

کدویه به شماره ۷۰۰ مورخ 98/12/17
درخت چنار کهنسال حسین کویتی واقع در شهرستان بوانات، 
بخش مرکزی، دهستان باغستان، روستای فخرآباد به شماره 

۷۰۱ مورخ 98/12/17
درخت توت کهنسال امامزاده بی بی خاتون واقع در شهرستان 
بوانات، بخش مرکزی، دهستان سروستان، روستای امام زاده 

بزم به شماره ۷۰۲ مورخ 98/12/17
بوانات،  در شهرستان  واقع  مهدی آباد  کهنسال  چنار  درخت 
به  آباد  مهدی  روستای  باغستان،  دهستان  مرکزی،  بخش 

شماره ۷۰۳ مورخ 98/12/17
درخت چنار کهنسال مسجد ابوالفضل بادبر واقع در شهرستان 
بوانات، بخش مرکزی، دهستان مزینجان، روستای بادبر به 

شماره ۷۰۴ مورخ 98/12/17
پیرکدویه واقع در شهرستان  درختان چنار کهنسال چشمه 
بوانات، بخش مرکزی، دهستان مزینجان، روستای بادبر به 

شماره ۷۰۵ مورخ 98/12/17
در  واقع  نارون)بوز( قدمگاه محمد حنیفه  درختان کهنسال 
شهرستان بوانات، بخش بوشکان، ۳,۵ کیلومتری ورودی شهر 

سوریان به شماره ۷۱۲ مورخ 98/12/17

جبار آذین

  نویسنده و منتقد
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سیدرضا فیض آبادی

 نویسنده و روزنامه نگار

ورزشی »دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »احد برنجی«

 - پیشکسوت فقید دوومیدانی - را گرامی می دارد

ده سال پیش وقتی اسم خوش خبر به عنوان سرپرست تیم ملی 
والیبال اعلام شد کارشناسان والیبال انتقادات زیادی داشتند که با 
وجود این همه آدم والیبالی چرا راننده فلان مدیر باید سرپرست 
تیم ملی ایران باشد اما امروز که بیش از ده سال از آن زمان گذشته 
اکنون خوش خبر از خود داورزنی هم بیشتر در فدراسیون و تیم ملی 
ریشه دوانده تا جایی که برخی  بازیکنان بزرگ تیم ملی در زمان 
های قهر و آشتی خوش خبر پشت وی می ایستند و با وجود بروز 
مشکلاتی در مسافرت ها و اتفاقاتی شبیه چمدان پر از ادکلن! باز 

هم خوش خبر در جایگاه خود ایستاده است.
حالا نوبت فوتبال شده تا بعد از انتخاب مجتبی خورشیدی به 

سرپرستی تیم ملی فوتبال صدای اعتراض دیگران بلند شود.
مگر وقتی سیدرضا افتخاری که در گذشته سرپرست تیم ملی شد 
همین کارشناسان اعتراض نکردند و بازیکنان ملی پوش متلک ها 
نثار ایشان نفرمودند ولی افتخاری  ایستاد و شد یک وزنه بزرگ در 
ورزش! چون تعریفی برای این جایگاه نداریم خیلی راحت آن را به 

افراد مختلف تقدیم می کنند.
باز خورشیدی رزومه برای خودش دارد. او مربی فوتبال بوده و 
مدیریت فوتبال داشته و معاون باشگاه استقلال بوده اما از آنجا که 
برای سرپرست در فوتبال ملی جایگاهی تعریف نشده بیشتر شبیه 
همان کشک علی پروین است برای همین در بده و بستان ها وقتی 
یک نیرویی روی دست مدیران می ماند یا حکم مشاور می زنند یا 

پست های سرگردانی مثل سرپرستی تیم ملی.
شک نداریم که خورشیدی برآمده از دل لابی های قبل از انتخابات 
است و بر فرض صاحبان یکی از آرا که خیلی اهمیت داشته به 
کاندیدای فدراسیون گفته به این شرط رای می دهیم که سرپرستی 

برای ما باشد.
پزشک تیم های ملی، تدارکات، مدیر رسانه، ماساژور و حتی توپ 

جمع کن را هم در گیرودار انتخابات تعیین تکلیف می کنند!
خورشیدی به عنوان یک شخصیت حقیقی قابل احترام است اما 
در جایگاه سرپرستی تیم ملی ایران نمی گنجد و کاش یک فرد 
شناخته شده و مسلط و مورد اقبال جامعه و رسانه انتخاب می 
شد تا حداقل با نفوذ کلام و استفاده از تجاربش بتواند تیم ملی 
فوتبال را از این گذرگاه سخت مقدماتی دور اول جام جهانی به 

سلامت عبور دهد.
اتفاقا اگر عزیزی خادم کمی دور اندیش بود یک فرد محبوب و 
کم حاشیه که تمام ملی پوشان مقابلش با احترام ظاهر می شدند 
را سرپرست انتخاب می کرد تا وی بتواند به لحاظ انگیزشی و 
احساسات ملی بازیکنان را چنان تهییج کند که برای پیروزی بر 
بحرین و عراق شک هم به دلشان راه ندهند ولی شما بفرمایید با 
این همه تخریبی که صورت گرفت آیا بازیکنان تیم ملی در مقابل 

»مجتبی خورشیدی« آن جایگاه واقعی را قائل می شوند!؟
اشتباه کردید جناب عزیزی خادم! اشتباهی که ممکن است تاوان 
سنگینی بابتش بپردازید. اگر فوتبالیست می بودید می دانستید که 
بازیکن چه نگاهی به تازه واردی مثل خورشیدی روی نیمکت دارد!

و  اعتباری  خودش  برای  هم   خورشیدی  مجتبی  حال  هر  به 
شخصیتی دارد ولی احتمالا نگاه های بازیکنان به وی در حد یک 
تدارکاتچی ناآشناست که آب هم با اکراه از دستش خواهند گرفت!

البته خورشیدی هم اگر جایگاه خود را بداند با این اوضاعی که 
برایش پیش آمده نیامده می رود ولی با مصاحبه های که وی 
دیروز داشته مشخص است که تن به هر )چیزی( برای ماندن در این 
پست خواهد داد حتی اگر بازیکنان جواب سلام او را ندهند! خودت 
اینگونه خواسته ای آقای خورشیدی وگرنه سرپرست تیم ملی برای 

ما خیلی قائل احترام هست.
از اینکه چهره هایی چون حمید علیدوستی، محمد خاکپور یا 
حسین فرکی قبول نکرده اند سرپرستی تیم ملی را قبول کنند جای 
ناراحتی و نگرانی دارد. پست سرپرستی تیم ملی که در فوتبال حرفه 
ای و امروز به آن مدیر تیم ملی گفته می شود پست کوچکی 
نیست و می بینیم در کشورهای صاحب سبک فوتبال این پست 
در اختیار افراد بزرگ و شناخته شده است. مثلا در تیم ملی فوتبال 
آلمان اولیور بیرهوف است. متاسفانه این سمت در سال های اخیر 
در اختیار افرادی قرار گرفته که این سمت را کوچک کرده اند و این 
شاید یکی از دلایل عدم پذیرش این سمت از سوی چهره های 

شاخص فوتبال کشور بوده است.
پرسش مهم و اساسی اینجاست آیا اصرار به حضور این ها در پست 
سرپرستی تیم ملی شده است یا تنها به آن ها یک تعارف زده شد و 
گفتن نه و فدراسیون فوتبال هم بی خیال شد؟ چرا پست سرپرستی 
تیم ملی برای هیچ کس جذاب نیست؟ این ها جای بررسی و تامل 
دارد و فدراسیون فوتبال نباید به سادگی از کنار آن عبور می کرد. 
حمید علیدوستی و شاید محمد خاکپور به خاطر مشغله کاری و 
هم چنین علاقمندی به دور بودن از فوتبال به فدراسیون فوتبال نه 
گفتند؛ آیا گزینه های دیگری برای قبول هدایت سرپرستی تیم ملی 

وجود نداشته است.
علی جوادی سخنگوی فدراسیون فوتبال گویی حسین فرکی و 
مهدی مهدوی کیا را به عزیزی خادم پیشنهاد داده بود و وقتی دید 
که مجتبی خورشیدی سرپرست تیم ملی شده است از سمت خود 
استعفاء کرد. این بدین معنی است که نه با حسین فرکی صحبت 
شده است و نه مهدی مهدوی کیا. نزدیک به ده ها چهره شاخص 
که در دهه های اخیر در تیم ملی بازی کرده اند در فوتبال وجود 
دارد. قطعا در بین این ملی پوش کسانی هستند موجه که شایسته 
نشستن روی نیمکت تیم ملی هستند اما با آن ها صحبت نشده 
است. سرپرست تیم ملی احتیاج به دانستن زبان انگلیسی، تجربه 
حضور در جلسات منیجر میتینگ، تجربه بین المللی و هم چنین 
شخصیت مناسب برای تعامل با بازیکنان و کنترل آن ها دارد و این 
ها همه باید در یک شخص جمع شده باشد و حال این پرسش 
مطرح است آیا مجتبی خورشیدی دارای چنین شخصیتی هست و 

می تواند از سمتی که به او محول شده بر آید؟
می گویند به چند نفر گفتیم ولی نپذیرفتند!

چگونه گفتن خیلی اهمیت دارد و البته یقینا وقتی مثلا به حسین 
فرکی پیشنهاد سرپرستی شود وی سوال می کند چارچوب و وظایف 
کاری من به عنوان سرپرست کدام موارد و وظایف است. آیا آقای 
عزیزی خادم تعریفی برای سرپرست ارائه کرده اند؟ وقتی حکم 
سرپرستی را تنها با دو جمله کلیشه ای )با توجه به تخصص و تعهد 
و تجارب( به یک ناشناس می زنند یعنی اینکه چارچوب مشخصی 

برایش تعریف نکرده اند...
در مصاحبه خورشیدی نوعی  برآشفتگی از رسانه ها هست که 
چرا می گویند من ناشناس هستم در حالی که 25 سال است در 

فوتبال حضور دارم!
بله...

خیلی ها در این فوتبال هستند ولی وقتی اسم سرپرست تیم ملی 
می آید نباید با ذره بین دنبال نام و نشان او بگردیم.

اگر امثال حسین فرکی، علی جباری و... انتخاب می شدند بله. ولی 
بی تعارف در این سلسله مراتب، شما سرباز پیاده هم محسوب نمی 

شوید آقای خورشیدی!

جایگاه تعریف نشده سرپرستی تیم ملی؛

»خورشیدی« سرباز پیاده این جایگاه هم نیست!
پایان انتظارِ »علیپور« در پرتغال؛ 

علی گل زد تا ماریتیمو پیروز شود

نفت آبادان در یک قدمی فینال لیگ برتر بسکتبال

پایان کار آلکنو در زنیت با مقام پنجمی لیگ والیبال روسیه

لژیونرهادیدگاه

توپ و تور

تیم فوتبال ماریتیمو با گلزنی مهاجم ایرانی خود در 
دیدار برابر فارنسی به برتری دست یافت. این نخستین 

گل »علی علیپور« در لیگ برتر پرتغال است.
به گزارش »دنیای هوادار«، روز گذشته ماریتیمو که 
برای رهایی از سقوط تلاش می کند در حضور بازیکنان 
ایرانی خود پذیرای فارنسی بود و جدال قعرجدولی ها را 

با برتری یک بر صفر به اتمام رساند.
در این دیدار، »امیر عابدزاده« درون دروازه ماریتیمو قرار 

داشت و »علی علیپور« هم در ترکیب اصلی بود.

علیپور که به دلیل عملکرد نچندان مناسب در ماریتیمو 
بر  مبنی  خبرهایی  و حتی  داشت  قرار  انتقاد  مورد 
بازگشت او به ایران در پایان فصل جاری منتشر شده 

بود، در دقیقه ۴۳ این دیدار موفق به گلزنی شد.
این نخستین گل علیپور برای ماریتیمو بود. وی ابتدای 

فصل از پرسپولیس جدا و به ماریتیمو ملحق شد.
ماریتیمو با این پیروزی، ۲۴ امتیازی شد و تا رتبه 
شانزدهم جدول رده بندی بالا آمد. فارنسی هم با ۲۲ 

امتیاز به رتبه هفدهم نزول کرد.

تیم نفت آبادان توانست با پیروزی مقابل مهرام در 
سومین دیدار نیمه نهایی، تعداد بردهای خود را به دو 
بُرد رسانده و خود را یک قدم دیگر به فینال لیگ برتر 

بسکتبال نزدیک کند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، سومین دیدار 
مرحله نیمه نهایی تیم های مهرام تهران و نفت آبادان 
در لیگ برتر بسکتبال روز گذشته )شنبه( از ساعت 

۱۳:۱۵ در تالار بسکتبال آزادی برگزار شد.
این دیدار حساس و نزدیک در پایان با نتیجه ۷۴ بر 
۷۰ به سود نفت آبادان خاتمه یافت. نماینده آبادان با 
این پیروزی توانست در تعداد پیروزی از مهرام پیشی 
بگیرد. نفت آبادان دو بار و مهرام نیز یک بار پیروز 
مرحله نیمه نهایی بودند و در نهایت هر تیمی که بتواند 
سه مسابقه را پیروز شود، جواز حضور در فینال لیگ 

برتر بسکتبال را بدست خواهد آورد.

بازی بعدی این دو تیم روز دوشنبه بیست و سوم 
فروردین ماه برگزار می شود.

روز گذشته نیز تیم شهرداری گرگان توانست با کسب 
سومین پیروزی خود مقابل شیمیدر قم به فینال لیگ 

برتر بسکتبال راه پیدا کند.

»ولادیمیر آلکنو« با کسب مقام پنجمی لیگ والیبال 
روسیه به کار خود در تیم زنیت کازان پایان داد.

به گزارش »دنیای هوادار«، هفته گذشته و در مسابقه 
کسب مقام پنجمی لیگ والیبال روسیه، تیم زنیت 
کازان با نتیجه سه بر یک مقابل فاکل نووی اورونگو به 
برتری رسید. شاگردان آلکنو در ست های اول، سوم و 
چهارم با نتایج ۲۵ بر ۲۱، ۲۵ بر ۱۵ و ۲۵ بر ۱۹ حریف 
خود را شکست دادند و تنها در ست دوم ۲۳ بر ۲۵ 

مغلوب شدند.

به این ترتیب آلکنو که دورانی طلایی و پر افتخار در 
تیم زنیت کازان داشت، به کار خود در این فصل پایان 
داد و از تیم زنیت جدا شد. قرار است آلکنو ۲۵ فروردین 
به تهران سفر کند تا به صورت مستقیم، تمرینات تیم 

ملی والیبال ایران را زیر نظر بگیرد.
زنیت کازان در سال ۲۰۰۷ برای نخستین بار قهرمان 
لیگ والیبال روسیه شد و در این سال ها همیشه یکی 
از رتبه های اول تا سوم این رقابت ها را به دست می آورد. 
اما امسال زنیت برای نخستین بار در دوران سرمربیگری 
آلکنو، به هیچ مدالی دست نیافت. این تیم این فصل در 

لیگ قهرمانان والیبال اروپا هم ناکام ماند.
در فصل های ۱۲-۲۰۱۱ تا ۱۸-۲۰۱۷ یعنی در طول فقط 
هفت فصل، زنیت با آلکنو پنج بار لیگ قهرمانان اروپا 
را فتح کرد. ۲ نقره و یک برنز لیگ قهرمانان، یک طلا، 
۲ نقره و سه برنز در جام باشگاه های جهان، ۱۰ قهرمانی، 
یک دومی و ۲ سومی در لیگ روسیه، هفت قهرمانی 
در جام حذفی و هفت قهرمانی در سوپرجام روسیه، 

افتخارات زنیت با این سرمربی ۵۳ ساله بودند.



روزنامه

7
یکشنبه 22 فروردین 1400-  شماره  720

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »علی وطن دوست«ورزشی

 - پیشکسوت فقید فوتبال - را گرامی می دارد

مقوله مدیریت در هر موضوعی بسیار حائز اهمیت است، در زمینه 
ورزش هم مدیریت، جزو مباحث اصلی و اساسی ساختار این پدیدهِ 

جذاب محسوب می شود.
مدیریت ورزشی در تعریف، به سازماندهی، برنامه ریزی، هدایت و 
كنترل فعالیتهای ورزشی شناخته می شود، اما در شرایطی که با 
مروری بر احوالات این مقوله مهم در پیکر ورزش کشور، درمی یابیم 
که معضل اول و اصلی حال و حاضر ورزشِ ما، علل خصوص در رشته 

فوتبال، به طور کلی در »ضعف مدیریت« خلاصه می شود.
فوتبال ایران در معرفی مدیر، ید طولایی دارد، اما از طرفی به شکل 
قابل ملاحظه ای در داشتن مدیرانی از جنسِ ورزش و فوتبال، هیچ 
زمانی حرفی گفتن نداشته و ندارد، این موضوع به حدی در فوتبالِ ما 
نهادینه شده  است که گویا طبق معمول، در این موضوع به خصوص 

هم، کمیت را فدای کیفیت کرده ایم.
فقدان »مدیر فوتبالی« تبدیل به یک نقطه ضعف بزرگ برای جامعه 
فوتبالِ ما است و رخدادهای انتخابات اخیر فدراسیون فوتبال، مهر 

تائیدی بر این حقیقت تلخ بود.
جایی که با تغییرات گسترده اساسنامه، فرصت معقولی برای حضور 
فوتبالی ها در کارزار انتخاباتی فدراسیون فوتبال ایران پیش آمده بود، 
اما نتیجه انتخابات بازهم امیدِ فوتبالی ها را برای سپردن فوتبال به یک 

فرد از خانواده فوتبال، نقشِ برآب کرد.
اما علل اصلی نداشتن مدیرِ فوتبالی می تواند متفاوت باشد، اما اولین 
و مهم ترین اصل، به ضعف خودِ جامعه فوتبال بازمی گردد، جایی که 
فوتبالی ها عزمی برای فراگیری علم مدیریت و ورود به عرصه ندارند و 
بازیکنانِ فوتبال ما، آنقدر که پس از آویختن کفش ها و پایان دوران 

حرفه ای بازی، به فکر مربی شدن و تعجیل در امر نشستن روی 
نیمکت هستند، شوقی برای ورود به عرصه مدیریت ندارند.

باوجود اینکه با این نوع از نظام باشگاهداری حاکم بر فوتبال ایران، 
فوتبال در کشور ما در اصل یک »ورزش صنعتیِ دولتی« است، 
همچنین  همین ضعف مدیریت مذکور در جامعه فوتبال، توام با 
این نظام باشگاه داری و مدیریتِ ناتوان وزارت ورزش و جوانان در 
فوتبال، اغلب مدیران فوتبالِ ایران را غیرفوتبالی کرده است، حالا این 
اشخاص می توانند از چهره های سیاسی باشند یا از مدیران صنایع یا 
سازمان های خاصی، به هر شکل پای فوتبالی ها از مدیریت در سطح 

کلان در کشور کاملا کوتاه شده است.
بدون شک، شرط اصلی موفقیت فوتبالِ ایران در بخش ملی و 
باشگاهی، یک تحول اساسی در عرصه مدیریت فوتبال است، جایی 
که فردی می خواهد به سطحی چون مدیریت فدراسیون فوتبال یا 
سرخابی های پایتخت ورود کند، باید در وهله اول از علم مدیریت در 
بالاترین سطوح  بهره مند و در وهله ی دوم از جنسِ فوتبال باشد تا 
بتواند اعتماد خانواده فوتبال را جلب کند، جایی که درحال حاضر تعداد 
چنین مدیرانی در فوتبال ایران به تعداد انگشتان دست هم نمی رسد، 
در همین انتخابات فدراسیون فوتبال، از بین چهار نامزد نهایی این 
کارزار، هیچکدام واجد هر دو مشخصه، یعنی علم مدیریت و فوتبالی 
بودن، نبودند و نتیجه آن انتخابات، بازهم مدیریت فوتبال ایران به 

چهره ای غیرفوتبالی واگذار کرد.
در شرایطی که علی کریمی هم به عنوان تنها چهره فوتبالی،  نه علم 

و در عمل سبقه ای از مدیریت نداشت.
اما حالا اینکه در انتخابات فدراسیون فوتبال، لابی گری و ائتلاف، پیروز 
میدان شد و مسائل پشت پرده غالبا در انتصاب و انتخاب یک مدیر 
در فوتبال دخیل است هم موضوعی غیرقابل انکار است، اما تاثیری 

در فقدان مدیر فوتبالی در کشور ما ندارد.
با این اوصاف، مدیران ارشد فوتبالِ ما، طبق همان تعریف اولیه 
مدیریت ورزشی، به دلایل ضعف در مدیریت و عدم شناخت از 
فوتبال  در سازماندهی، برنامه ریزی، هدایت و كنترل ناکارآمد هستند 
و  فوتبال ایران در سطوح بین الملی و ملی را به سمت بی کارگی 

رسانده اند.

لیدز 10 نفره موفق شد با نتیجه 1-2 منچسترسیتی را مغلوب کرد.
لیدز که 45 دقیقه را با 10 بازیکن بازی کرد، با گل دقیقه 91 دالاس 
موفق شد دست به کاری بزرگ زده و صدرنشین لیگ برتر را در 

خانه اش مغلوب کند.
لیدز در همان دقایق ابتدایی و روی اشتباه جان استونز فرصت 
داشت گل اول را به ثمر برساند، اما ضربه پاتریک بامفورد دقیق 

نبود و راهی به دروازه ادرسون پیدا نکرد.
در دقیقه 20 و روی پاس فرناندینیو بود که رحیم استرلینگ در 
محوطه جریمه لیدزیونایتد می توانست گل اول را به ثمر برساند، 

اما ضربه او محکم نبود و در اختیار مسلیر قرار گرفت.
دقایقی بعد این سناریو دوباره تکرار شد و استرلینگ باز هم 
موقعیت خوبی برای باز کردن دروازه لیدز داشت، اما ضربه 
پای راست این بازیکن با اختلاف کمی از کنار دروازه به بیرون 

رفت.
اما در دقیقه 42 این لیدز بود که به گل رسید. روی پاس عرضی 
بامفورد، ضربه زمینی و دقیق دالاس بود بعد از برخورد به دیرک 
وارد دروازه شد. در لحظات پایانی کوپر از لیدز با کارت قرمز داور 
مواجه شد و در نهایت نیمه نخست با برتری 0-1 این تیم به 

اتمام رسید.
در همان اوایل نیمه دوم و روی پیشروی جان استونز بود که 

سیتی فرصت داشت گل تساوی را به ثمر برساند، اما ضربه زمینی 
الکساندر زینچنکو توسط مسلیر مهار شد.

برناردو سیلوا در محوطه جریمه صاحب بهترین  در دقیقه 61 
موقعیت برای زدن گل تساوی سیتی شد، اما ضربه زمینی او 

دقیق نبود و با اختلاف کمی از کنار دروازه به بیرون رفت.
دقایقی بعد فرناندینیو از پشت محوطه و فاصله ای قابل توجه 
اما  کرد،  امتحان  حریف  دروازه  کردن  باز  برای  را  خود  شانس 
سنگربان لیدز به زیبایی توپ را به کرنر فرستاد. در دقیقه 73 
این بار ژائو کانسلو برای گلزنی اقدام کرد، اما ضربه او نیز توسط 

مسلیر مهار شد.
اما در دقیقه 76 سیتی به گل رسید. روی پاس عرضی و زمینی 
برناردو سیلوا، فران تورس در محوطه صاحب موقعیت شده و با 

ضربه ای دقیق به گوشه دروازه موفق به گلزنی شد.
در دقیقه 85 رافینیا در موقعیتی تک به تک تا آستانه باز کردن 
دروازه سیتی پیش رفت، اما در جا گذاشتن ادرسون ناکام بود 
و دروازه بان برزیلی با پا جلوی او را گرفت. لحظاتی بعد ضربه 

برناردو سیلوا از درون محوطه با اختلاف کمی به بیرون رفت.
عمقی  پاس  روی  رسید.  دوم  گل  به  لیدز   91 دقیقه  در  اما 
آلیوسکی، دالاس در موقعیتی تک به تک و با یک ضربه زمینی و 
دقیق دروازه را باز کردتا لیدز در این دیدار با نتیجه 1-2 پیروز شود.

در فقدان فوتبالی ها؛

مدیر خوب؟ لطفا سوال بعدی...

نمایش آدرنالین در جزیره؛

سیتی باز هم در خانه زمین گیر شد!

شهریار اعتراف کرد؛

»علی دایی«؛ مهم ترین 
پرسپولیسی - استقلالی تاریخ!

حرف آخر

جزیره

سوژه

علی دایی سرانجام در یک مصاحبه از گرایشش به تیم 
فوتبال استقلال در کودکی پرده برداشت.

علی دایی شاید مهم ترین بازیکن تاریخ فوتبال ایران 
باشد؛ آقای گل فعلی بازی های ملی در فوتبال جهان 
و ستاره ای که با ظهور دیرهنگامش در سطح ملی، 
حدنصاب های خیره کننده ای را با خود جا به جا کرد.

سابقه حضور دایی در فوتبال ایران در ابتدا به جام فلق 
برمی گردد. مسابقاتی با حضور تیم های منتخب و 
باشگاهی در اسفند سال 1368 که تیمی از اردبیل برای 
حضور در این تورنمنت عازم شیراز شده بود. جایی که 
علی دایی برای اولین بار درخششی نصف و نیمه در 

ترکیب این تیم اردبیلی داشت.
با این حال، اولین مربی که روی علی دایی دست 
گذاشت و او را به سطح رقابت های باشگاهی در تهران 
آورد، پرویز مظلومی بود. مربی تیم تاکسیرانی تهران که 
دایی را در دوران دانشجویی به تیم خودش اضافه کرد 
تا شهریار فوتبال ایران برای اولین بار در رقابت های 

دسته دوم تهران حضور پیدا کند.
تاکسیرانی در آن دوران مسابقه ای هم در جام حذفی 
تهران مقابل پرسپولیس داشت که در یک روز بارانی با 
4 گل مغلوب سرخپوشان شد. پرسپولیسی که فرشاد 
پیوس و مرتضی کرمانی مقدم را در اوج در اختیار 

داشت اما پدیده تازه ای در راه بود.
بعد از حضور در تاکسیرانی، مرحوم ناصر حجازی ستاره 
سابق استقلال و مربی تازه بازگشته به ایران که بعد 
از دو تجربه موفق در تیم های شهرداری کرمان و 
سپاهان، هدایت تیم متمول بانک تجارت را در دست 
گرفته بود، دایی را به اردوی خود دعوت کرد و این آغاز 

درخشش دایی در فوتبال ایران شد.
او در رقابت های باشگاهی تهران که در غیاب استقلال 
و پرسپولیس برگزار می شد در 18 بازی 18 گل زد و 
در شرایطی که انتظار می رفت او عضو تیم ایران در 
مسابقات جام ملت های آسیا در سال 1992 باشد، علی 
پروین او را خط زد تا درخشش او نزدیک به یک سال 

به تعویق بیفتد.
تیم ملی ایران در تورنمنت جام ملت های آسیا در ژاپن 
در 3 بازی با یک برد، یک تساوی و یک شکست حذف 
شد تا ساخت تیم تازه ای در دستورکار علی پروین قرار 
بگیرد. دایی بعد از این مسابقات و برای مرحله اول 
مقدماتی جام جهانی 1994 به تیم ملی دعوت شد و 
بعد از حضور در جام اکو، اولین بازی ملی مهم خود 
را در دیدار مقابل عمان انجام داد. جایی که حضور 10 
دقیقه ایش در زمین، برای لرزاندن دوباره تیر دروازه 
حریف کافی بود. این مسابقه اگر چه با تساوی بدون 
گل به پایان رسید اما نوید ظهور ستاره بزرگی را در تاریخ 
فوتبال ایران می داد. علی در بازی بعدی مقابل تایوان 

پایش به گلزنی باز شد و در پایان این مسابقات یکی از 
ستارگان فوتبال ایران بود. او سپس در تورنمنت نهایی و 
در مسابقات متمرکز مقدماتی جام جهانی در قطر عنوان 
بهترین بازیکن این مسابقات را از آن خود کرد و از همان 
موقع بحث حضورش در بایرن مونیخ نیز مطرح شد. 
اتفاقی که البته با تأخیری چند ساله و پس از حضور او 
در پرسپولیس و درخشش در جمع سرخپوشان، انتقال 

به قطر و حضور در آرمینیا بیله فلد رخ داد.
علی دایی در آخرین مصاحبه از گرایشش به استقلال 
در  است:  گفته  او  است.  گفته  کودکی  دوران  در 
خانواده ما که 5 برادر هستیم، تنها داداش بزرگ من 
پرسپولیسی بود و ما 4 برادر دیگر استقلالی بودیم. اما از 
زمانیکه فوتبال را در تهران به صورت جدی بازی کردم، 

پرسپولیس و استقلال برایم تفاوت چندانی نداشتند.
دایی ادامه داد: اما از زمانیکه لباس پرسپولیس را بر 
تن کردم، یک پرسپولیسی شدم و افتخار می کنم که 
طرفدار این تیم هستم. اما اینکه من در حال حاضر 
استقلالی هستم، به هیچ عنوان صحت ندارد. من تا 
زمانیکه وارد دانشگاه شدم، یک استقلالی بودم ولی 
را به شکل جدی دنبال کردم،  اینکه فوتبال  از  بعد 
سرخابی ها برایم تفاوت چندانی نداشتند اما پس از 
عضویت در پرسپولیس، یک پرسپولیسی محسوب می 
شوم و این تیم را خیلی دوست دارم و نتایج آن را 

دنبال می کنم.
را  پرسپولیس  هدایت  نیز  مقطع  دو  در  دایی  علی 
برعهده داشت. او پس از برکناری از هدایت تیم ملی، 
سرمربی سرخپوشان پایتخت شد. کسب دو قهرمانی 
جام حذفی در دو سال متوالی در مقطع نخست حضور 
در پرسپولیس از افتخارات دایی محسوب می شود. او 
پس از جدایی از جمع سرخپوشان و حضور در راه آهن، 
دوباره به پرسپولیس بازگشت و این تیم را به نائب 
قهرمانی لیگ برتر رساند و در فصل بعدش از این تیم 

برکنار شد و جایش را به حمید درخشان داد.
احمد  حضور  زمان  در  و  بیستم  لیگ  ابتدای  در 
سعادتمند به عنوان مدیرعامل استقلال، بحث حضور 
علی دایی به عنوان جانشین فرهاد مجیدی نیز مطرح 
شد. سعادتمند پس از برکناری حتی مدعی مذاکره با 
دایی نیز شد که این مسئله از سوی شهریار فوتبال 

ایران تکذیب شد.
به هر حال در صورت حضور علی دایی به عنوان سرمربی 
استقلال، یکی از بزرگترین انتقالات مربیگری میان دو 
باشگاه رخ می داد. پیش از این، بیژن ذوالفقار نسب 
بازیکن سابق پرسپولیس سابقه هدایت استقلال را در 
کارنامه داشته است و تاکنون در تاریخ دو باشگاه هرگز 
این اتفاق رخ نداده است که استقلال و پرسپولیس 

سرمربی مشترک داشته باشند.

محمدرضا ولی زاده

  دبیر سرویس ورزشی 

2 - 1



n صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مهرداد تیموری                                           n  سردبیر: مهدی تیموری                                       n  دبیر تحریریه: الهام آمرکاشی

»دنیای هوادار« یاد روح قلم و مرام زنده یادان ناصر احمدپور و عباس عبدالملکی، بزرگان عرصه مطبوعات ورزشی کشور  را پاس می دارد

 n تحریریه: دکتر مهرداد فرشیدی، اصغر قلندری، محمدرضا کاظمی، سیدرضا فیض آبادی، محمدحسین سیفی و رضا تواضعی
 n مدیر روابط عمومی: دکتر علی ساجدی                  n  طراحی و صفحه آرایی:  امیررضا بیات               n  دبیر سرویس ورزشی: محمدرضا ولی زاده                    n چاپ: کهن              

 n نشانی: کرج، چهارراه طالقانی به سمت میدان شهدا،  ساختمان حکیم، طبقه 8، واحد 82          کد پستی: 3134896384           تلفن: 32219147           نمابر: 32400023

روزنامه

یکشنبه 22 فروردین 1400-  شماره  720

www.donyayehavadar.ir

»مهار موج چهارم کرونا در یک نگاه«

تا جای ممکن خریدهای 

خود را اینترنتی انجام دهیم

دورهمی ها و میهمانی های 

خانوادگی، »فعلا« تعطیل!

در مکان های سرپوشیده، 

تهویه مناسب هوا را فراهم کنیم

سفرهای غیرضروری 

را لغو کنیم

در رستوران ها
 غذا نخوریم

بیرون از منزل، حتما از 

ماسک سه لایه استفاده کنیم

- فاصلۀ فیزیکی - 2 متر - را 

در بیرون از خانه رعایت کنیم

در مکان های پرجمعیت 

حاضر نشویم و اگر ناچار بودیم، 

حتما از دو ماسک استفاده کنیم


